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دبیر گروه ورزشی

گفت و گو

گفت و گوی اختصاصی روزنامه ایران با سوپراستار والیبال ایران

تیم ملی  بازیکنان تاپی ندارد، بزرگ تر تیم بودیم اما باند نداشتیم

 کوتوله ها که آمدند، والیبال افت کرد
حالا که تیم ملی آماده لیگ ملت ها 

شده و شما نیستی، دلتنگ تیم 
ملی نمی شوی؟

همیشـــه دلتنگی برای تیم ملی هست. 
بالاخره من 22-20 ســـال عمرم را در تیم 
ملـــی والیبال بازی کـــرده ام. من عمرم را 
در تیـــم ملی گذرانده ام. اما تغییر نســـل 
اتفاق می افتد. من خیلی خوش شانس 
بـــودم که تا دو ســـال پیـــش در تیم ملی 
بازی می کردم، چرا که پوشـــیدن پیراهن 

تیم ملی سخت اســـت و احترام دارد.
هنوز هم دوست داری در تیم ملی 

بازی کنی؟
نه اینکه دوست نداشـــته باشم، شرایط 
بدنـــی ام اگر اجـــازه دهد و دعوت شـــوم 
با کمـــال میل قبـــول می کنـــم ولی حالا 
دیگر خیلی سخت شده اســـت. به ویژه 

با وجود پســـرانم.
قصد خداحافظی از والیبال را 

نداری؟
تا وقتـــی کـــه زانوهایـــم یـــاری کنند، 

بـــازی می  کنـــم.
تو آخرین بازمانده تیم ملی 

هستی.
دقیقاً. میلاد عبادی پور که از ســـال 2014 
بـــه تیم ملی اضافه شـــد، ما چند ســـالی 
بود که داشـــتیم بـــازی می کردیم. میلاد 
حالا 32 ســـاله اســـت. ســـال 90 در تیم 
کاله کـــه هـــم تیمی بودیم کوچـــک بود 
و هنـــوز ریـــش و ســـبیل نداشـــت. عمر 
آدمی خیلـــی زود می گذرد. از ســـال 2014 
تا الان 11 سال گذشـــته. من از سال 2006 
با پـــارک کیوون بـــرای قهرمانی آســـیا در 

تیم ملی بـــازی کردم.
 استقامت خوبی داشتی.

بلـــه. فقط هیچ کســـی محاســـبه نکرده 
کـــه چنـــد تـــا بـــازی ملـــی دارم. باورتان 
نمی شـــود، مـــن نمی دانـــم چنـــد بـــازی 
ملـــی دارم. نمی دانـــم چنـــد  بار تـــوپ را 
دفاع کرده ام، چند تا اســـپک زدم و چند 
امتیـــاز گرفتـــم. وقتی از من می پرســـند 
فقـــط می گویم فکـــر کنـــم 400-300 بازی 

ملـــی دارم امـــا دقیـــق نمی دانم.
انگار هنوز مدافع روی توری 

نیامده که خلأ نبود سید را در تیم 
ملی پر کند.

خیلی اســـتعدادهای زیادی آمده، هست 
و خواهـــد آمـــد. اما بازیکنی که اســـتمرار 
داشـــته باشـــد، می توانـــد کم کـــم خوب 
شـــود. من همیشـــه مثـــال علـــی اصغر 
مجـــرد را می زنـــم. علـــی اصغـــر یکـــی از 
ســـرعتی زن هایی اســـت کـــه مـــن فکر 
می کـــردم خیلـــی خـــوب اســـت و هنوز 
هـــم همیـــن نظـــر را دارم. او آن قدر این 
یک ســـال مصدومیت هـــای شـــدید پیدا 
کـــرد کـــه اگـــر مـــن جـــای او بـــودم فکر 
می کـــردم دیگـــر نمی توانم ادامـــه دهم 
و بایـــد والیبـــال را کنار بگـــذارم. اما حالا 
دیدیـــم کـــه بعـــد از پارگی آشـــیل پایش 
در حال تمرین اســـت تا دوبـــاره برگردد. 
خیلـــی همـــت می خواهـــد تـــا بعـــد از 
مصدومیت های سنگین دوباره بخواهی 
برگـــردی. بازیکنـــان دیگری هـــم آمدند 
و بـــه دلایلی فکـــر می کنند پیشـــرفت تا 
همـــان حـــد کافی اســـت. البتـــه فضای 
مجـــازی هم آمـــده که تعریـــف و تمجید 
زیادی بعـــد از یک بـــازی از یـــک بازیکن 
می کننـــد. اتفـــاق می افتـــد کـــه بازیکن 
یک بـــازی بترکانـــد، اما یک ســـتاره باید 
50 تـــا بـــازی بازیکـــن عالـــی باشـــد تا به 
او پـــر و بـــال بدهنـــد. وقتی این شـــرایط 
پیش می آیـــد اول حـــرف قـــرارداد بالا را 
از باشـــگاهش پیـــش می کشـــد و بعد در 
ناخودآگاهش فکر می کند کـــه بهتر از او 
نیســـت و همین باعث می شـــود تا درجا 
بزنـــد. بعد در مســـابقات جهانـــی و بازی 
روی دست همقطارانشان متوجه فاصله 

شـــده و ســـرخورده می شوند.
چطور؟

بچه ها تـــا نوجوانـــان و جوانان اند خوب 
هستند و بعد از آن پیشرفت چشمگیری 

ندارند کـــه بالاتر بروند.
تـــا 21 ســـالگی همـــه می گفتند ســـید با 
استعداد است و پیشرفت می کند و از آن 
به بعد ســـال به سال شـــرایطم بهتر شد. 
از خطاهایم کمتر شـــد و در دفاع بیشتر 
به تیم کمک کـــردم و در حملـــه آمارم را 
بالاتر بردم و در دریافت و توپ گیری و هر 
فاکتوری که به تیم کمک می کند ســـعی 
کردم پیشـــرفت کنـــم. فکـــر نمی کردم 
ممکـــن اســـت درجـــا بزنـــم. آن موقـــع 
سوشـــال مدیا نبود شـــاید اگـــر آن موقع 
هم بـــود، مـــن هم ایـــن قدر پیشـــرفت 
نمی کـــردم. چـــون بازیکن جـــوان مثلاً 
ورزشـــکار بالای 30 سال عقلش نمی رسد 
که بداند سوشـــا مدیا چـــه کاربردی دارد.

چرا این قدر سرویس خراب 
می کنی؟

همیشه خراب نمی شود. آمار را هم نگاه 
کنـــی، متوجه می شـــوی. بعضـــی مواقع 
اســـم کـــه در مـــی رود، تأثیر می گـــذارد. 
من وقتـــی نوجوانان و جوانـــان بودم در 
مســـابقات جهانی نفر دوم سرویس دنیا 
شدم اما در یک تورنمنت تهران هم زیاد 
ســـرویس خراب کـــردم. این مســـأله آن 
قدر بزرگ شـــد که باعث شـــد تمرکز من 
بـــه هم بریـــزد. مدام با خـــودم می گفتم 
نکنـــد سرویســـم خـــراب شـــود. بعضی 
مواقع پیش آمده که با ســـرویس به تیم 
کمک کنم. اما در مجموع در ســـرویس 
زدن ضعیف تر از دفاع و اســـپکم هستم.

هنوز هم که هنوز است حرف 

از باند سعید معروف در تیم 
ملی والیبال است. واقعاً سعید 

معروف باند داشت؟
از  ایـــن قضیـــه هـــم جـــزو آن دســـته 
داستان هایی است که در فضای مجازی 
به آن پر و بال می دادنـــد و روزنامه نگاران 
زردنویـــس خیلـــی بـــه آن می پرداختند. 
چـــرا، چون ما با هم دوســـت بودیم پس 

بانـــد بودیم؟
می گفتند باند معروف در تیم 

ملی برای خط زدن بازیکنان 
تصمیم می گرفت.

نـــه مـــا تصمیـــم نمی گرفتیم. مـــا چون 
بزرگترهای تیم بودیم، مربی از ما درباره 
بازیکنان نظر می پرســـید. اتفـــاق نرمالی 
اســـت که مربیان نظر بازیکنـــان بزرگتر 
تیم را بپرســـند، اما نظرمـــان را به مربی 
تحمیـــل نمی کردیم کـــه ایـــن بازیکن را 
بـــردار و آن یکـــی را بینداز بیـــرون. قطعاً 

مـــن این قضیـــه را ندیدم.
چرا تیم ملی والیبال ایران افت 

شدیدی کرده؟
مدیریـــت  اول؛  دارد.  دلیـــل  چنـــد 
فدراســـیون اســـت. از زمانی که داورزنی 
در فدراســـیون یـــک لنگـــه پـــا شـــد، از 
فدراســـیون رفت و آمد و آدم های کوتوله 
روی صندلـــی ریاســـت نشســـتند دیگـــر 
شـــرایط پشتوانه ســـازی مثل قبل نشد، 
پول مثل قبل نبود و کمتر شـــد. از طرف 
دیگر نســـل Z آمده و بعضـــی از آنها تحت 
تأثیر فضـــای مجازی بودند و والیبال با 40 

بازیکن متوســـط مواجه شـــد. 
ما انگشـــت شـــمار بازیکن عالی داریم. 
تیم هـــای بزرگ دنیا معمـــولاً 4-3 بازیکن 
با کیفیت عالـــی دارند، بعضـــی تیم ها 6 
بازیکن اما لهســـتان 12 تـــا بازیکن عالی 
دارد. حـــالا تیـــم ملی 8 دریافـــت کننده 
معمولـــی دارد کـــه هـــر 8 نفـــر می توانند 
فیکـــس باشـــند یا خـــط بخورنـــد. همه 
شـــرایط یکســـانی دارند اما مثـــل میلاد 
عبادی پـــور یا فرهـــاد قائمـــی در دریافت 
باید 100 باشـــند یا در اسپک با بقیه تفاوت 
داشـــته باشـــند. حالا ســـه تا پنج پشت 
خـــط  زن با قـــواره خوب داریـــم اما آن ها 
نیـــز هنـــوز کار دارند تـــا عالی شـــوند و به 
سطح جهانی برسند. اســـماعیل نژاد در 
لیگ های ایتالیا و لهســـتان بـــازی کرده، 
تازگـــی بازیش را ندیـــده ام، اما دو ســـال 
پیـــش هنوز جـــا داشـــت برای رســـیدن 
به ســـطح عالی. بـــرای اینکه در ســـطح 
تیم هـــای تـــاپ دنیا بـــازی کنی نیـــاز به 
بازیکنـــان تـــاپ داری. اما تیم مـــا ندارد. 
بازیکنـــان خیلی نزدیک به هم هســـتند 
و هیچ کدام ســـعی نمی کنند خودشـــان 
را بالا بکشـــند و با بقیه فاصلـــه بگیرند. 
ســـعید معـــروف از بقیه پاســـورها فاصله 
گرفتـــه بـــود، فرهـــاد قائمی و میـــلاد در 
دریافت بـــا بقیـــه فاصله گرفتـــه بودند، 
حتی میرزا جان پور و شـــهرام محمودی 
و امیر غفور خودشـــان را به ســـطح تاپ 
دنیا رســـانده بودند اما من حالا مانده ام 
که ســـرمربی چطور می خواهـــد بازیکن 

خوب انتخـــاب کند.
خانـــزاده مبیـــن نصـــری، اســـفندیار، 
شـــریفی، علی حق پرست و ســـاداتی در 
یـــک ســـطح بـــازی می کنند با یـــک نوع 
دریافـــت، حملـــه و ســـرویس. آن هـــا در 
ســـطح متوســـط رو به خوب هســـتند. 
اما مـــا بازیکنانی می خواهیـــم که با یک 
جهش خودشـــان ر ا بالا بکشند و تعیین 
کننده باشـــند. ما یک ســـتاره مثل لئون 
و پاتری نداریم. شـــاید زور و حمله امین 
خیلی خوب اســـت اما هنـــوز مثل پاتری  

ششـــدانگ نیست.
پیاتزا می تواند بچه ها را بالا 

بکشد؟
پیاتـــزا علمـــش را دارد امـــا مربـــی بـــه 
تنهایـــی در ایران نمی توانـــد کار کند. اگر 
فدراســـیون حمایت کنـــد و بچه ها نظم 
و دیســـیپلین داشته باشـــند چرا که نه. 
مـــا حالا بازیکنـــان زیادی داریـــم که قبلاً 

نداشتیم.
دفاع های روی تور شما همه را 

به وجد می آورد. خودت هم قبلاً 
گفتی که عشق دفاع هستی. 

خیلی ها معتقدند از سید 
دفاع های جانانه توی ذهنشان 

مانده. قبلاً روی شکل دفاع و 
خوشحالی کردن فکر می کنی؟

کـــه   یـــم  ن ها کرد لی  شـــحا خو  . نـــه
فی البداهه اســـت. امـــا روی دفـــاع زیاد 
فکر می کنم. معمولاً شـــب قبـــل از بازی 
بـــه حرکـــت پاســـور، اســـپوکرها و اینکه 
چطور حمله می کننـــد و در چه حرکتی 
اســـپک می زننـــد خیلـــی فکـــر می کنم. 
تصویر ســـازی یکی از تکنیک هایی است 
که خیلی به دفـــاع موفق کمک می کند.

چطور؟
شـــب های قبل از بـــازی که مـــن معمولاً 
10الـــی 10ونیـــم شـــب بـــرای خـــواب بـــه 
رختخواب می روم ناخـــودآگاه تا 12و نیم 
الـــی یک شـــب بیـــدارم و در ذهنـــم این 
حـــرکات را مـــرور می  کنـــم. مـــن بعضی 
مواقـــع قرص خواب می خـــوردم تا آرام تر 
شـــوم و راحـــت بخوابـــم. بـــه هـــر حال 
شـــرایط بدنی هم مهم اســـت و باید زود 
بخوابیم ولـــی واقعاً تصویر ســـازی خیلی 
کمک می کنـــد. خیلی مواقـــع آن دفاع، 
حمله یا ســـرویس یا هـــر اتفاقـــی که در 
بـــازی می افتـــد را من یک بار شـــب قبل 
از بـــازی  در ذهنـــم تمرین کـــرده ام. این 
خیلی به من کمک می کنـــد تا در لحظه 

کوتاه عملکرد بهتری داشـــته باشـــم.
درست است که برای فصل جدید 

قرارداد والیبالی ها تا 20 میلیارد 
بالا می رود؟

اگـــر باشـــد کـــه مـــن خیلی خوشـــحال 
می شـــوم اما فکر نمی کنم تـــا 20 میلیارد 
برســـد. عـــدد دقیـــق را نمی دانـــم اما به 
نظرم خیلی کمتر از این حرف هاســـت. 
یعنـــی من تا 12-10 میلیارد شـــنیده ام ولی 
20 میلیارد را نشـــنیده ام و اگر هم باشـــد 
نهایت یکـــی، دو بازیکن چنین قراردادی 

باشند. داشته 
شما موافق چنین قراردادی 

هستید؟
من این طـــور می گویم که قـــرارداد 12-13 
میلیـــاردی بچه ها بـــا روند صعـــودی دلار 
و نســـبت بـــه قرارداد هـــای فصـــل قبلی 
مبلغ زیـــادی نیســـت. اصلاً اگر قـــرارداد 
والیبالی ها 20 میلیارد است چرا بازیکنان 
بـــه جـــای لژیونـــری نمی آینـــد در لیـــگ 
ایران بازی کنند و کنار خانواده هایشـــان 
باشـــند، تـــا با وجـــود آنهـــا لیـــگ پویاتر 

شـــود. به هر حال با بالا رفتـــن دلار، تورم 
پیش آمـــده و با آن 12 میلیـــارد یک خانه 
کوچـــک در تهران هم نمی شـــود خرید. 
شاید نصف یا یک ســـوم این مبلغ خرج 
سالیانه بازیکن شود. نمی خواهم بگویم 
عدد کمی اســـت یـــا زیاد امـــا همین رقم 
13-12 میلیـــاردی که شـــنیده ام نســـبت 
بـــه قبـــل و قیمت دلار شـــاید یک ســـوم 

است. شده 
اگر قرارداد ها به 20 میلیارد برسد، 

اتفاق خوبی است؟
قطعـــاً در ورزش یـــا هـــر جایی یـــا حتی 
روزنامه اگر ســـرمایه و امکانات بیشـــتری 
بـــه شـــما داده شـــود، کیفیت کار شـــما 
هـــم بالاتـــر مـــی رود و حتـــی می توانید با 
غول هـــای رســـانه ای دنیا رقابـــت کنید. 
هر کاری نیاز به اسپانســـرینگ و ســـرمایه 
دارد. اگر باشگاهی امســـال با سرمایه 100 
میلیاردی قهرمان می شـــود، سال بعد با 
200 میلیـــارد می تواند بازیکنـــان خارجی 
خـــوب بگیـــرد و امکانات بیشـــتری برای 
باشـــگاهش بخرد. کاری که باشـــگاه های 
ژاپـــن انجـــام می دهنـــد. به هـــر بازیکن 
800 هـــزار، یـــک میلیون یا یـــک میلیون 
و 200 هـــزار دلار پول می دهنـــد، بنابراین 
بازیکنـــان و بهترین مربیـــان دنیا وقتی 
چنیـــن قـــراردادی دارند شـــرایط فنی را 
بهتـــر از قبـــل می کنند. کنار آن شـــرایط 
ســـخت افزاری، کف پـــوش اســـتاندارد 
و ویدیوچـــک هـــم اضافـــه می شـــود. 
باشـــگاه ها در ورزش هـــر چقـــدر پـــول 
داشته باشند خروجی بهتری هم دارند. 
قبلاً کـــه والیبـــال ایـــران خـــوب نتیجه 
می گرفـــت و بـــه اوج رســـید، پول هـــای 
خیلـــی خوبـــی بـــه فدراســـیون می آمد. 
بهتریـــن مربیـــان، بهتریـــن امکانـــات، 
شـــرایط ســـفرخوب، رفت و آمد بـــا پرواز 
بیزنـــس کلاس و هتل هـــای خـــوب در 
اختیـــار بچه ها بـــود. همچنیـــن تأمین 
بچه هـــا در قراردادهـــا و پاداش هایشـــان 
هـــم به موقـــع بود. هـــر چقـــدر کمتر به 
مســـائل مالـــی در قراردادها فکـــر کنی و 
برای جبران کســـری مالی درگیر مشاغل 
دیگر باشـــی، باعث می شـــود تا کیفیت 
فنی پایین بیاید. ورزشکارحرفه ای باید با 

قراردادش استراحت کند، تمرین کند و 
تغذیه خوب داشـــته باشـــد. اما حالا این 

طور نیســـت.
حالا قرارداد 13-12 میلیاردی را 

همه بازیکنان دارند؟
این عدد تنها برای 6-5 بازیکن اســـت، 
نه همه. مـــا بازیکن داریم کـــه قرارداد 
3-2 میلیـــاردی می بندد و حتی بازیکن 
جوانی که با قـــرارداد 300 میلیونی بازی 
می کنـــد. قطعـــاً زندگی شـــان تأمیـــن 
نمی شـــود و بالاجبـــار کار دیگـــری هم 
انجام می دهند که این باعث می شـــود 
تمرکـــز روی تمریـــن و بـــازی نداشـــته 
باشـــند و به کیفیـــت فنی آنهـــا لطمه 

بخورد.
در فصل گذشته فکر می کردی 

بهترین مدافع روی تور لیگ 
شوی؟

ایـــن انتخـــاب دلایـــل مختلفـــی دارد؛ 
بعضی هـــا آمـــار بازی هـــای طـــول فصل 
را در نظـــر می گیرنـــد، بعضی هـــا هـــم 
نســـبت بـــه شـــرایط بازیکنـــان، دو بازی 
را در نظـــر می گیرنـــد. نمی دانـــم امـــا به 
نظـــرم، امســـال شـــرایط آن طـــوری که 
می خواســـتم، نبود. بویـــژه در فینال که 
مصدومیـــت زانویـــم خیلـــی اذیـــت کرد 
و مـــن بـــا 60-50 درصد توانـــم کار کردم و 
فقط می خواســـتم به تیمـــم کمک کنم. 
حالا بعضی مواقع سلیقه ای هم هست. 
بیـــن  اوقـــات فکـــر می کـــردم  گاهـــی 
بهترین هـــا هســـتم اما این طور نشـــده، 
بعضـــی مواقـــع هم کـــه اصلاً بـــه آن فکر 
نکرده ام بهترین مدافع روی تور شده ام. 
بازیکنـــان جوان تـــر هـــم می توانســـتند 

بهتریـــن مدافـــع روی تور بشـــوند. 
انگار فصل قبل لیگ والیبال 

جذاب نبود.
متأســـفانه ســـطح فنی لیگ پایین آمده 
بـــود. بخواهیـــم، نخواهیم. شـــاید من 
که با فولاد قهرمان شـــده ام بـــودم نباید 
این حـــرف را بزنم اما ســـطح لیـــگ برتر 
والیبـــال ایران بـــه دو دلیـــل پایین آمده 
بود؛ دلیل اصلی آن این اســـت که میزان 
ســـرمایه گذاری اسپانسرها نسبت به دلار 
کـــه لحظـــه ای بالا مـــی رود، کمتر شـــده 

اســـت و بچه هـــای ملی پوش، بـــازی در 
لیگ هـــای اروپایـــی را ترجیـــح می دهند 
و بازیکـــن خارجـــی با کیفیت هـــم برای 
بازی به لیـــگ ایران نمی آیـــد. در واقع ما 
خروجی داریم اما ورودی نه. ســـال های 
قبـــل از 97-96 که جهش دلار را داشـــته 
باشیم، بازیکنان ملی پوش اکثراً در ایران 
بـــازی می کردنـــد و با کیفیت هـــا هم کم 
نبودنـــد و بازیکنان خیلـــی خوب جهانی 
می آمدند و بازی در لیگ ایران را دوســـت 
داشـــتند همچنین وضعیـــت  اجتماعی 
هم مناســـب تر بـــود. امـــا حالا شـــرایط 
خیلی سخت تر شده و بازیکنان خارجی 
هـــم نمی آیند. بویـــژه با تبلیغـــات منفی 
که علیـــه ایران در دنیا می شـــود و  اغلب 
آنها هم درســـت نیست. به همین خاطر 
ســـطح لیـــگ برتر والیبـــال پاییـــن آمده 
است و از طرفی یکســـری بی برنامگی ها 
مثل تغییر زمان بازی هـــا و برگزاری جام 
حذفی که تیمی در آن شـــرکت نمی کند 
و آخر ســـر بـــا دو تیم ســـر و تـــه آن را هم 
می آورنـــد. لیـــگ ایـــن ناهماهنگی ها را 
دارد. باز خدا را شـــکر با ایـــن لیگ پر فراز 
و نشـــیب، مصدومیت هـــا، مریضی ها و 
مشـــکلات بعـــد از تورنمنت هـــای بزرگ، 
تیـــم خـــودش را جمع کـــرد و تیـــم فولاد 
هـــم قهرمـــان جـــام حذفـــی شـــد و هم 

برتر. لیگ 
دلیل افت فولاد در لیگ چه بود؟

ما ســـال قبل بعد از باشـــگاه های آســـیا 
افـــت 40-30 درصدی داشـــتیم، اواســـط 
فصـــل درگیـــر مصدومیـــت و مریضـــی 
هـــم شـــدیم. درســـت یک مـــاه قبـــل از 
باشـــگاه های جهـــان ویروســـی در تیـــم 
افتاد که هر هفته دو، ســـه بازیکن درگیر 
می شـــدند و خانه نشـــین. من خودم که 
اصولاً مریض نمی شـــوم یـــک هفته با آن 
درگیر بـــودم و دو بازی را از دســـت دادم. 
مـــا بعـــد از باشـــگاه های جهـــان درگیـــر 
افـــت بدنـــی شـــدیم. چـــرا کـــه هیجان 
بـــالا را در آن رقابت هـــا تجربـــه کردیم و 
در لیـــگ ایـــران دو، ســـه باخـــت دادیم. 
این اتفاقات تـــا پلی آف همـــراه تیم بود. 
البتـــه هدف مـــا پلی آف بـــود و به همین 
خاطـــر دور مقدماتی بیشـــتر بدنســـازی 
می کردیم تا در پلی آف بـــه درد ما بخورد. 
در نهایـــت جـــواب داد کـــه بـــا 10 باخت 
قهرمان شـــدیم، رکوردی که قبـــلاً من با 
کاله مازنـــدران تجربه کرده بـــودم. البته 
آن موقع کالـــه با 9 باخت قهرمان شـــد.

امسال لیگ برتر والیبال حاشیه 
داشت. دلیل حاشیه ها به چه 

چیزی برمی گردد؟
من نمی خواهـــم به حاشـــیه ها بپردازم. 
حاشـــیه ها شـــیرینی ورزش و مبـــارزه 
اســـت. بجز یک مورد که در گرگان اتفاق 
افتاد. حرف ها، شـــعارهای تماشاگران و 
چیزهایی که به زمیـــن پرتاب می کنند و 

اتفاقات این شـــکلی نرمال اســـت.
در فینال، پرتاب مهتابی 

کمی خطرناک شد.
در فینـــال هـــم حاشـــیه ها اتفـــاق افتاد 
امـــا کمی زیـــاد. امـــا مـــن بـــد نمی دانم. 
ببینید تماشـــاگر از یـــزد می آیـــد، دو روز 
درســـت نخوابیـــده، معلوم نیســـت کجا 
اســـکان دارد، تیمـــش عقـــب می افتد و 
حس می کنـــد داور هم ســـوت اشـــتباه 
زده اســـت، بنابراین فشـــارهایی می آید. 
یـــا یک جوان 14-13 ســـاله مهتابـــی را به 

زمیـــن پرتـــاب می کند. 
به نظرم حاشـــیه در همـــه بازی های دنیا 
هســـت. البته منظـــورم پرتـــاب مهتابی 
نیســـت اما داد و بیداد، سرو صدا و حتی 
دعوا نیز هســـت. به نظرم حاشـــیه لیگ 
والیبـــال خیلی زیاد نیســـت. اتفاق بدی 
که در گرگان در بازی شـــهرداری ارومیه و 
پاس گـــرگان افتاد. آن اتفـــاق بدی بود و 
شـــاید لازم بود برخوردهای جدی تری با 
مســـببان آن می شـــد. چرا که به بازیکن 
و مربـــی  بی حرمتـــی شـــد. همـــه با هم 
مقصـــر بودند، اما در لیـــگ والیبال ایران 

حاشـــیه زیاد نیست.
اما پرتاب مهتابی در بازی فینال 

به زمین، کار خیلی خطرناکی 
بود.

کار خیلـــی خطرناکـــی بود بلـــه. ببینید 
ســـالن گـــرگان بـــرای بـــازی لیـــگ برتر 
والیبـــال کوچک اســـت. شانســـی که ما 
آوردیـــم فـــولاد تیـــم پرطرفـــداری نبود و 

مســـافت ســـیرجان تـــا تهران هـــم هزار 
کیلومتر بود. بـــازی فینال می توانســـت 
در ســـالن 12 هزار نفری برگزار شـــود. اگر 
بازی در ســـالن 12 هزار نفـــری بود، قطعاً 
ایـــن 6-5 هـــزار نفـــری که یکســـری هم 
بیرون از ســـالن ماندند پخش می شدند 
و ایـــن اتفاقـــات هم نمی افتـــاد. به نظرم 
اگر تیم های پرطرفدارتر مثل شـــهرداری 
یـــزد فینالیســـت  ارومیـــه و شـــهداب 
می افتـــاد؟  اتفاقـــی  چـــه  می شـــدند، 
شـــک نکنید 10 هـــزار نفر بیرون ســـالن 
می ماندنـــد. حـــالا شـــانس آوردیـــم که 
فـــولاد و یـــزد بـــه فینـــال رســـیدند. باید 
ایـــن مســـائل را مدیریـــت کرد، چـــرا که 
ســـالن فدراســـیون بـــرای فینـــال لیگ 
کوچک است، شاید برای بازی مقدماتی 
خوب باشـــد اما برای بازی های حســـاس 
پلـــی آف، نیمـــه نهایی و فینـــال کوچک 

. ست ا
پیش آمده که وقتی ماشین 

پارک کنی، یک عده در حال بازی 
والیبال باشند و از تو برای بازی 

دعوت کنند؟
بله، زیـــاد پیش آمده. البتـــه من معمولاً 
بازی نمی کنم چون شـــرایط اســـتاندارد 
نیســـت و خطرنـــاک اســـت. آنهایی که 
بازی می کنند حرفه ای نیســـتند و  شاید 

آســـیب ها باعث مصدومیت بشـــوند.
خاطره ای هم داری تعریف کنی؟

ما در شـــمال همسایه ای داشتیم که کنار 
ویلایـــش زمینـــی خریده بود فقـــط برای 
اینکـــه در آن والیبـــال بازی کنـــد. آن هم 
در یـــک منطقه خیلـــی گران. مـــن به او 
گفتم چرا نمی ســـازی؟ گفت خریده ام تا 
والیبال بازی کنیم. زمیـــن را چمن کرده 
بـــود و یک بـــار با اصـــرار خیلی زیـــاد این 

همســـایه کمی بازی کردم.
انگار بعد از ازدواج، با آمدن 

پسرها، زندگی سید رنگ و بوی 
دیگری گرفته نه؟

بله.
یک کم از پسرها برای ما بگو.

شـــک نکنید با بچه دار شـــدن شـــرایط و 
ســـبک زندگی افـــراد به طـــور کل عوض 
می شـــود. ســـاعت خواب، بیداری، نوع 
غذاخوردن و همه چیز عوض می شـــود. 
بعضـــی وقت ها کـــه بعدازظهر بـــه خانه 
مـــی روم بـــا بچه ها بـــازی می کنـــم. من 
به همســـرم می گویـــم اگر اینهـــا نبودند 
ما بایـــد چه کار می کردیـــم. حوصله مان 
سرنمی رفت؟ این شیرینی خالص است. 
البته که ســـختی هـــم دارد. اما وقتی من 
می رســـم پشـــت در خانـــه و در می زنم و 
هر ســـه پســـرم می دوند را با هیچ کلمه و 
واژه ای نمی توانـــم توصیف کنم. به نظرم 
هیـــچ چیزی هـــم نمی توانـــد جایگزین 
شیرینی این لحظه باشد. البته بچه داری 
ســـختی های خـــاص خـــودش را دارد، 
مریضـــی دارد، تحصیـــل و نگرانی هـــای 
تربیتـــی آنهـــا هم هســـت. همـــه آنها به 
کنار امـــا شـــیرینی حضورشـــان به همه 

ســـختی ها می چربد.
حتی با خستگی بعد از تمرین 

و بازی هم باز با پسرها بازی 
می کنی؟

من قبلاً بعد از تمرین و بازی می رســـیدم 
خانه، چون دوســـت دارم غذا روی زمین 
بخورم، مادرم ســـفره پهـــن می کرد غذا را 
می خـــوردم، یـــک چای مـــی آورد و همان 
جـــا می خوابیدم. بـــدون اینکـــه حرفی 
بزنم یـــا جایی بـــروم حتی ســـفره را هم 
مادر جمـــع می کرد. یـــا وقتـــی تیمم در 
بـــازی می باخـــت مـــادرم می دانســـت تا 
دو روز حـــرف نمی زنـــم. امـــا حـــالا نـــه. 
مهم ترین بازی های فصـــل را هم ببازم با 
اینکه از باخت خیلی عصبانی می شـــوم 
اما دیدن و بازی با پســـرانم همه ناراحتی 
و عصبانیت هایـــم را می شـــورد و می بـــرد 
تـــا حدی کـــه فـــردای آن روز حالم خوب 

اســـت و دیگر در ذهنـــم نمی ماند.
با بچه ها چه بازی ای می کنی؟

هر بازی که فکر کنیـــد. از والیبال گرفته 
تا ماشـــین بـــازی، قایـــم باشـــک، منچ و 
مارپلـــه، حتی کشـــتی می گیریـــم. البته 
بیشـــتر بـــا پســـر بزرگـــم شـــاهان. البته 
دایان هـــم می آید اما خیلی زود خســـته 
می شـــود. تحرکش مثل شاهان نیست.

درست است که پرسپولیسی 
هستی؟

بـــرای  احترامی کـــه  همـــه  بـــا  بلـــه. 
اســـطوره های اســـتقلال قائـــل هســـتم 
اما اســـطوره های پرســـپولیس را بیشـــتر 
دوســـت دارم. شـــاید دلیل گرایشـــم به 
پرســـپولیس وجود اســـطوره هایی باشد 
کـــه در ادب، شـــخصیت و فنـــی خیلـــی 
بـــزرگ بودند و من خیلی آنها را دوســـت 
دارم. نمی دانـــم از کجا نشـــأت می گیرد 

امـــا پرســـپولیس را دوســـت دارم.

هنـــوز هم در ایران کســـی بـــه گرد پایـــش نمی رســـد. هنوز هـــم خیلی ها بـــا دفاع هـــای روی تورش 
خاطـــره بـــازی می کنند. 

حـــرف از آخرین بازمانده نســـل طلایـــی در تیم ملی والیبال اســـت؛ ســـید محمد موســـوی، یکی از 

بهترین مدافعـــان روی تور دنیا. سوپراســـتاری که خلأاش هنوز در تیم ملی والیبـــال ایران بدجوری 
تـــوی ذوق می زند. 

ســـید آخرین بازمانده نسل طلایی والیبال ایران اســـت؛ بازمانده ای که تا دو سال پیش در تیم ملی 
بـــازی می کـــرد و با دفاع هایـــش همه را به وجد مـــی آورد. او بـــا اینکه به قول خودش دلش همیشـــه 
برای تیم ملی تنگ می شـــود، اما تغییر نســـل را پذیرفته اســـت. بـــا این حال اگر به تیـــم ملی دعوت 
شـــود و زانوهایـــش اجازه دهند، بـــاز هم نه نمی آورد. ســـتاره والیبـــال ایران بعـــد از دو فصل بازی در 
فولاد ســـیرجان، فصل جدید به یزد اسباب کشـــی کرده تـــا فصل جدیدی را کنـــار مهدی مهدوی هم 
تیمی قدیمـــی اش بـــه کوله بـــار تجربیاتش اضافه کند. او حالا 38 ســـاله اســـت و نزدیـــک به دو دهه 

حضور در تیم ملـــی را در کارنامه دارد.
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گفت و گو

فضای مجازی 
هم آمده 

که تعریف و 
تمجید زیادی 

بعد از یک بازی 
از یک بازیکن 

می کنند. اتفاق 
می افتد که 
بازیکن یک 

بازی بترکاند، 
اما ستاره باید 

50 تا بازی 
بازیکن عالی 

باشد تا به او پر 
و بال بدهند. 

وقتی این 
شرایط پیش 

می آید بازیکن 
اول حرف 

قرارداد بالا را 
از باشگاهش 

پیش می کشد 
و بعد در 

ناخودآگاهش 
فکر می کند 
که بهتر از او 

نیست و همین 
باعث می شود 

درجا بزند

من وقتی 
نوجوانان و 

جوانان بودم 
در مسابقات 

جهانی نفر دوم 
سرویس دنیا 

شدم اما در 
یک تورنمنت 

تهران هم زیاد 
سرویس خراب 

کردم. این 
مسأله آن قدر 

بزرگ شد که 
همین باعث 

شد تمرکز من 
به هم بریزد. 

اما در مجموع 
در سرویس 

زدن ضعیف تر 
از دفاع و 

اسپکم هستم

خیلی مواقع 
آن دفاع، 

حمله یا 
سرویس یا 

هر اتفاقی 
که در بازی 

می افتد را 
من یک بار 

شب قبل 
از بازی  در 

ذهنم تمرین 
کرده ام

 با همه 
احترامی که 

برای 
اسطوره های 

استقلال 
قائل 

هستم اما 
اسطوره های 
پرسپولیس 

را بیشتر 
دوست دارم

من قبلاً بعد از 
تمرین و بازی 

می رسیدم 
خانه، چون 

دوست دارم 
غذا روی زمین 
بخورم، مادرم 

سفره پهن 
می کرد غذا 

را می خوردم، 
یک چای 
می آورد و 

همان جا 
می خوابیدم. 

بدون اینکه 
حرفی بزنم یا 

جایی بروم 
حتی سفره 
را هم مادر 

جمع می کرد. 
اما حالا نه. 

مهم ترین 
بازی های 

فصل را هم 
ببازم با اینکه 

از باخت 
خیلی عصبانی 

می شوم اما 
دیدن و بازی 

با پسرانم همه 
ناراحتی و 

عصبانیت هایم 
را می شورد و 

می برد

ن 
یرا

/ ا
ن
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متـــن  مشـــاهده  بـــرای 

کامـــل ایـــن گفـــت و گو 

بارکـــد را اســـکن کنیـــد


